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	Recently a well-known psychiatrist stated that modern psychiatry has made us change our opinions of what must be regarded as normal behaviour. 
He may be absolutely right, for all I know. I am not going to argue with him anyhow. I should like, however, to point out that the best way to get an idea of normal behaviour (at least so far as children are concerned) is to get married and raise a few. As I look back on my bachelor days, I’m surprised at the wrong views I held on the matter. 
Well, the best way to make myself clear, I think, is to take a few examples.
Example 1. A young boy in his early teens works for his neighbour, cleaning out the cellar, fetching wood, mowing the lawn and running errands in order to earn the money for a new tennis racket. Finally he gets the hard-earned money and buys a tennis racket.

Result: a) Abnormal behaviour (i.e. the behaviour expected by an unmarried person or inexperienced parent): the boy practices regularly, and in some time becomes an accomplished tennis player.

b) Normal behavior: two days after buying the tennis racket, he removes all the strings and converts them into a line for a “telephone” system. A short time later, the frame of the racket is converted into a giant slingshot.
Example 2. A small girl – let us say aged three – is presented with a new pail and shovel for her sand box.
Abnormal behaviour: the child takes the toys to the sand box and plays with them day after day.
Normal behavior: the child plays with the toys for ten minutes after which she throws them into a dustbin. She then makes several trips to the house and starts making sand pies with the following tools: one silver spoon, her father’s best crystal cocktail shaker, her mother’s favourite roasting pan.
Example 3. A five-year-old child shows interest in the neigbour’s police dog, an animal the size of a mountain lion and with much sharper teeth. His parents seeing his interest in dogs buy him the cutest little two-month-old spaniel puppy you ever saw.

Abnormal behaviour: the child is crazy about the new pet.
Normal behaviour: the child is crazy with terror at seeing the puppy and attempts to run next door to the police dog for protection.  
Example 4. Six-year-old Effie raises hell when her mother doesn’t invite Susie Connors to her birthday party, and continues to do so until the mother finally yields.
Abnormal behaviour: Effie greets Susie affectionately when she appears.
Normal behaviour: Effie attacks Susie furiously, scratches her face and pulls her hair until Susie’s mother carries away the screaming children.
Example 5. By means of hard work and considerable skill a ten-year-old boy succeeds in making an excellent pair of skis, but then he has to wait three weeks until there is snow.
Abnormal behaviour: the boy is crazy with joy, rushes outdoors and tries his skis.
Normal behaviour: the boy stays the entire day at home teasing the cat and driving mother mad.
I believe these five examples should be sufficient to enable practically anybody to foretell what a child will do under certain circumstances.

	Недавно один известный психиатр заявил, что благодаря современной психиатрии мы изменили наше мнение о понятии правильного поведения. 
Возможно, он абсолютно прав. В любом случае я не собираюсь с ним спорить. Однако, мне хотелось бы отметить, что наилучший способ понять, что такое нормальное поведение (по крайней мере как его понимают дети) – жениться и завести детей. Вспоминая свою холостяцкую жизнь, я удивляюсь, насколько ошибочными были мои взгляды. 
Таким образом, я считаю, что наилучший способ правильно изъясниться – показать на нескольких примерах. 
Пример 1. Молодой юноша работает на соседа: чистит потолок, приносит дрова, косит газон и исполняет обязанности посыльного, чтобы заработать денег на новую теннисную ракетку. Наконец он получает заработанные тяжелым трудом деньги и покупает теннисную ракетку.
Результат: а) Неправильное поведение (т.е. поведение, которое ожидает неженатый (незамужний) человек или неопытный родитель): мальчик постоянно тренируется и через некоторое время становится опытным теннисистом. 
б) Правильное поведение: через два дня после покупки теннисной ракетки он снимает все струны теннисной ракетки и превращает их в линию для «телефона». Спустя еще некоторое время каркас теннисной ракетки превращается в огромную рогатку.
Пример 2. Маленькой девочке – скажем лет трех – дают новое ведро и лопатку для песочницы. 
Неправильное поведение: ребенок берет игрушки в песочницу с собой и играет с ними изо дня в день.
Правильное поведение: ребенок играет с игрушками в течение 10 минут, после чего бросает их в мусорный ящик. Затем она совершает несколько прогулок к дому и начинает делать пироги из песка с помощью следующих инструментов: одна серебряная ложка, самый лучший кристальный шейкер ее отца для изготовления коктейля, любимая сковородка ее мамы. 
Пример 3. Пятилетний ребенок проявляет интерес к соседской розыскной собаке – животное размером с горного льва, с очень острыми зубами. Видя интерес ребенка к собакам, родители покупают ему прелестного двухмесячного щенка спаниеля. 
Неправильное поведение: ребенок сильно увлечен новым домашним питомцем. 
Правильное поведение: ребенок с ужасом смотрит на щенка и пытается искать защиты у соседской розыскной собаки. 
Пример 4. 6-летняя Эффи скандалит, потому что ее мама не приглашает на ее день рождения Сюзи Коннорс, и продолжает это делать до тех пор, пока мама не сдается.
Неправильное поведение: Эффи радостно приветствует Сюзи, когда та появляется.
Правильное поведение: Эффи в бешенстве нападает на Сюзи, царапает ей лицо и таскает ее за волосы до тех пор, пока мама Сюзи не разнимает кричащих детей. 
Пример 5. Благодаря упорной тренировке и хорошим навыкам 10-летнему мальчику удается создать чудесную пару лыж, но затем ему приходится ждать три недели, пока не выпадет снег.
Неправильное поведение: безумно радостный мальчик мчится на улицу и пробует свои лыжи.
Правильное поведение: мальчик весь день сидит дома, дразнит кошку и сводит маму с ума. 
Я уверен, что эти пять примеров должны помочь практически любому человеку предугадать, как будет поступать ребенок при определенных обстоятельствах. 


